
  استمارة مستخلصات رسائل وأطاريح الماجستير والدكتوراه في جامعة البصرة              
 

 أسامة حسين شاهيناسم الطالب :                                 الانسانية للعلوم  التربية الكلية :

 سوادي فرج مكلفد. أ.ف :اسم المشر                                              اللغة العربية القسم :

 الدكتوراه الشهادة :                                                أدبالتخصص :  

 عنوان الرسالة أو الأطروحة :
 

 المنقوشات الأدبية في المراقد المقدسة قراءة في ضوء البلاغة المرئية                 

 :ملخص الرسالة أو الأطروحة 
 

ولت هذه الدراسة المنقوشات الأدبية في المراقد المقدسة وعلائقها بالمرئيات والفن  اسسنلا ي تنا        

وأظهرت تصورات القرائية   غايرة  صيرورة المرئيات وحرصت على  التأ ل بهذه الآفاق اسبداعية, 

ي  زينة نندرا  وهنوعلاقة النقش بالمرئي والمسار الفنني النذي يعنيش يدلينة عصنيىة علنى الأفنو  والا

حظيت بهنا المنقوشنات عنند ا توظنر الرمينة  ن  أينل تانني ويهنات نظنر أسنا  فني  عال نة المرئني 

وبلاغتننب بوصننفها عمليننات توليفيننة لقواعنند بلاغيننة  عاصننرة وأمننرم راسننخة وقديمننة تمكنننت  نن  أمننذ 

  ساحة في  ناهج النقد العربي بعد  أن  زحفت إلينا    بيئتها الغربية.
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Abstract of thesis                                                                         

 

The present study deals with literary engravings in the holy shrines and its 

relationship with the visuals and Islamic art. It shows that the perceptions of reading 

were different from that of the visuals. It was keen to reflect on these creative 

horizons, and the relation of the engraving to the visual and the artistic path that is 

living a difficult dialectic of dying and fading away. It is an advantage of the 

engravings when the visions are employed to adopt basic views in the treatment of 

the visuals and their rhetoric as a synthesis of contemporary, established and old 

rhetorical rules that have been able to take up space in Arabic critical approaches 

after the Western environment has crept into us.  

 


